



Chelovek. 2013-2024

ISSN 0236--2007

URL - <http://chelovek-journal.ru>

All right reserved

Issue 1 Volume . 2016

Subject-object approach to the problem of consciousness: merging vs differentiation

Mikhail Abramov

Abstract

This article covers some methodological problems of the research of the consciousness within the subject-object approach. Such traditional concepts, as “time- space” (chronotope), sometimes lose their sense. So it's quite necessary to introduce into analysis a special synthetic concept of “information”. The proximity between both paradigms under consideration as well as fundamental non-coincidence of the subject (as a bearer of consciousness) and the object (as a consciousness) within the problems of consciousness are identified.

Keywords list (en): CONSCIOUSNESS, SUBJECT, OBJECT, CHRONOTOPE, INFORMATION

Date of publication: 01.02.2016

Citation link:

Abramov M. Subject-object approach to the problem of consciousness: merging vs differentiation // Chelovek. – 2016. – Issue 1 C. 62-67 . URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000392-2-1-ru-79/>

Субъект-объектный подход к проблеме сознания: слитность vs. дифференциация

Абрамов Михаил Геннадьевич

Аннотация

Статья посвящена методологическим проблемам исследования сознания в рамках субъект-объектного подхода. Обосновывается попытка отказа в отдельных случаях от традиционного понятия “хронотоп” и подчеркивается необходимость ввести в анализ специальное синтетическое понятие “информация”. Отмечается, что в проблематике сознания субъект (носитель сознания) и объект (сознание) не совпадают в принципе, а обе рассматриваемые парадигмы на деле весьма близки.

Ключевые слова: СОЗНАНИЕ, СУБЪЕКТ, ОБЪЕКТ, ХРОНОТОП, ИНФОРМАЦИЯ

Дата публикации: 01.02.2016

Ссылка для цитирования:

Абрамов М. Г. Субъект-объектный подход к проблеме сознания: слитность vs. дифференциация // Человек. – 2016. – Номер 1 С. 62-67 . URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000392-2-1-ru-79/>